
f KAJ PRAVI LETOŠNJI NAČRT V JELOVICI?

Proizvodnja bo naraščala — pogoj pa je
dobro delo

Osnovna ugotovitev, ki iz
haja iz analize pri planira
nju je, da pri istih prodajnih 
cenah in pri predvidenih 
stroških poslovanja dohodek 
pada. Zato bo le z največjim 
prizadevanjem in s skrajnim 
varčevanjem mogoče pokri
vati vse obveznosti ter pri 
tem zadržati vsaj enake 
osebne dohodke, kot v letu 
1982. Ker pa se istočasno ze
lo zmanjšuje prodaja, kar 
nam vpliva na stanje zalog, 
ki so že sedaj precej nad nor
malnimi, verjetno vsaj v prvi 
polovici leta ne moremo pri
čakovati boljših rezultatov. 
Tudi večjih prodajnih cen 
ne! Zato lahko boljše rezulta
te pričakujemo le skozi višjo 
proizvodnjo in produktiv
nost dela ob racionalni pora
bi na vseh nivojih. Seveda 
večjo proizvodnjo bo potreb
no tudi prodati, kajti vsako 
večanje zalog bi nas pripe
ljalo v težak finančni polo
žaj, ki ga nosi s sabo neli
kvidnost ta pa je že sedaj če
stokrat prisotna. Zato bo po
trebno prav na področju pro
daje skrajno prizadevanje,

da bomo obvladovali trg, ter 
iskali nove prodajne možno
sti in kanale s prioriteto 
vključevanja na zunanji trg. 
Torej iskanje dohodka skozi 
višje prodajne cene v letoš
njem letu ne bo prišlo v po
štev, ampak bomo morali 
iskati rešitev le v boljšem 
poslovanju.

Za leto 1983 načrtujemo 
4 % višji fizični obseg proiz
vodnje, kot je bil dosežen v 
letu 1982. Taka opredelitev 
izhaja iz sredneročnega pla
na, nekoliko nižje pa je reso- 
lucijsko predvidevanje. Naši 
rezultati so prav gotovo v pr
vi vrsti odvisni od dosežene 
proizvodnje in produktivno
sti dela. Povečala naj bi se 
za 2 % in to v naj večji meri 
na račun večjega izkorišča
nja delovnega časa in izbolj
šane organizacije dela, kajti 
večjih investicijskih vlaganj 
v modernizacijo proizvodnje 
v letošnjem letu ni pričako
vati. Iz analize pa je razvid
no, da so v nekaterih obratih 
še velike notranje rezerve 
prav v slabo izkoriščenem 
delovnem času. Proizvodni

program se bistveno ne bo 
manjšal. S polno močjo bo 
stekla na novo rekonstruira
na žagalnica v Preddvoru, od 
katere se že pričakujejo 
prav v tem letu povečani 
učinki. Glede uskladitve in 
sortiranja proizvodnega pro
grama, gre v letošnjem letu 
za največje povečanje proiz
vodnje na okenskih senčilih 
in vratnih podbojih in to kar 
za 18%. V letošnjem letu se 
bo v celoti steklil program 
navadnih oken, ker to zahte
vajo tržne razmere in bo ta
ko dana večja možnost pro
daje. Zaradi manjšega pov
praševanja, se zmanjšuje 
program vezanih oken, kar 
je bilo sicer predvideno tudi 
že s srednjeročnim planom 
in to naj bi se nadomestilo z 
večjo proizvodnjo vrat, pred
vsem za izvoz. Tudi na po
dročju montažnih hiš se uva
ja novo proizvodnjo kombi 
hiš, predvsem za potrebe 
gradbišč, tako na domačem, 
kot inozemskem trgu. Zaradi 
zaostrenih tržnih razmer pa 
je del proizvodnih kapacitet 
namenjen proizvodnji za in

Velika pridobitev za Jelovico, še posebej pa za temeljno organizacijo primarna predelava le
sa — senčila Preddvor, je nova žaga za razrez ivernih plošč. Stroj, ki je bil kupljen z deviza
mi, ki jih je Jelovica dobila z dobrim izvozom v preteklem letu bo nedvomno izredno kori
stil. Po eni strani bo skrajšal postopek razreza, izredno malo bo odpadka, pa tudi skrb za ra
zrez iveric bo poslej skrb le enega delavca. Prav stroji kot je Schelling so pogoj, da bo Jelovi
ca lahko kos visokim zahtevam po produktivnosti, ki jo mora imeti vsakdo, ki želi uspešno 
izvažati. Jelovica to želi in modernizacija strojev je pri tem še kako pomembna.

dividualna naročila. Tu so še 
večji stanovanjski objekti, 
pri čemer bo dana večja 
možnost kombinacije pri 
prodaji tipskega programa.

F. ZIHERL

Od nas 
odvisno 

leto 1983
Podali smo se v leto 1983, 

tretje leto srednjeročnega 
obdobja in pred nami se že 
precej jasno kažejo možno
sti, obeti in čeri, ki jih prina
ša to leto. Proti koncu leta 
1982 in na začetku januarja, 
so od vsepovsod prihajala 
opozorila, da ne moremo ra
čunati na to, da bo poslovno 
leto 1983 kdo ve kako ugod
no. Pričakujemo lahko celo, 
da bo marsikaj težje, kot je 
bilo v preteklem letu. Ob 
upoštevanju gospodarske si
tuacije, kakršna trenutno je 
in ob upoštevanju predvide
nih nadaljnih usmeritev je 
jasno, da bo gospodarska si
tuacija v letu 1983 še bolj za
ostrena. Zato se bomo morali 
temu primerno ponašati že 
ob načrtovanju programa za 
leto 1983. Na vseh nivojih, 
naj bo naša težnja usmerje
na k intenzivnejšemu in kva-

daljnji razvoj v Jelovici, kon
kretno v letu 1983? Kljub te
žavam, ki so že zdaj prisotne 
in vidne, vseeno načrtujemo 
naš program v resolucijskih 
okvirih. Ta predvideva dolo
čeno povečanje proizvodnje, 
kot naše osnovne dejavnosti 
pa tudi ostalih aktivnosti, ki 
iz nje izvirajo. Le na ta način 
bo naša nadaljna pot razvoja 
uspešna ter bo nudila kole
ktivu socialno varnost ter 
primerni standard. Tudi v le
tu 1982 Jelovica ni bila brez 
težav, saj so zaostreni pogoji 
gospodarjenja imeli močan 
vpliv na poslovanje na vseh 
področjih. Kljub temu pa lah
ko trdimo, da smo dosegli 
ugoden finančni rezultat. 
Opaziti je sicer postopno 
upadanje rasti, kar pa nam 
mora biti opozorilo načrtova
nju programa za leto 1983.

F. ZIHERL

litetnejšemu gospodarjenju 
Kako načrtujemo naš n



Bo prišlo do izvoza v Alžirijo?
O tem, kako nujen je izvoz za našo državo in seveda tu

di za Jelovico ne kaže posebej izgubljati besed. V Jelovici v 
zadnjem času vlagamo velike napore, da nam bi uspelo pro
dreti na vsaj kakšno tuje tržišče in da bi na ta način lahko 
uresničili veliko načrtov, ki so seveda tesno povezani z izvo-

Trenutno so razmere tak
šne. Jelovica izvaža nekaj 
stavbnega pohištva, vse dru
go pa več ali manj stoji. V 
zadnjem času smo poslali 
več kot 120 ponudb za proda
jo oziroma graditev montaž
nih objektov, pa naj si bodo 
to začasni ali stalni, pa je na 
žalost od tega le malo realizi
ranega. Že po tem podatku 
je moč sklepati kako težka 
je prodaja na tuje, kjer je po
leg konkurence še recesija, 
pa zaščitne carine in podob
no.

Pred časom je skupina go
spodarstvenikov (predstav
nik Intereksporta iz Beogra
da, 2 predstavnika Slovenija
lesa, 2 Gradisa in predstav
nik iz Jelovice) obiskala Alži
rijo. Kot je znano bo tam Ju
goslavija gradila izredno ve
liko stanovanj in seveda je 
to priložnost za morebitni iz
voz tudi drugih objektov in 
izdelkov, ki pač ne sodijo v 
že sklenjene ponudbe.

V razgovorih, ki so bili 
opravljeni v Alžiriji je bilo 
moč ugotoviti, da obstoji in
teres tudi za tovrstni izvoz, 
kot ga denimo more posredo
vati Jelovica. Seveda pa je 
potrebno takoj reči, da di
rekten izvoz ni mogoč, tem
več je lahko uspešen le pre- 
.ko gradbene operative. Pri 
tem pa je treba reči, da je vr
sta izredno težkih pogojev, 
med katerimi je predvsem 
carina. Ta je na carinsko os
novo za stavbeno pohištvo 
kar 65 odstotna, za monta
žne objekte pa je celo 
75,40 %.

Kako bo z izvozom, je kot 
rečeno, sedaj težko reči. Za 
izvoz montažnih objektov bo 
odločitev znana v približno 2 
mesecih. V tem času pa bo 
potrebno marsikaj narediti. 
Za prvo nastanitev delavcev 
bo namreč Alžirija kupila 
Kuvajtske kontejnerje. Ti so 
izredno ceneni. Po drugi 
strani pa je treba reči, da je 
zanimanje za stalne monta
žne objekte, ki so narejeni 
na osnovi lesa in iveric, mi
nimalno ali pa ga sploh ni. V 
Alžiriji imajo veljavo le mon
tažni kontejnerji narejeni iz 
železa in betona. To je osno
vna ugotovitev obiska in Je
lovica ter Gradis se bosta za
to povezala z francosko fir
mo, ki sedaj gradi tovrstne

objekte in sicer po ameriški 
licenci.

Na oprostitev carine Jelo
vica in Gradis lahko računa
ta le pri ponudbi tovrstnih 
montažnih kontejnerjev. Za
to seveda z vso hitrostjo pri
pravljamo projekte za njiho
vo izdelavo in prav kmalu 
naj bi dobili za njihovo izde
lavo vso potrebno tehnično 
dokumentacijo. Pa kljub te
mu še vedno ne moremo 
upati na 100 odstoten uspeh. 
Alžirsko tržišče je namreč 
vseeno izredno zahtevno in 
»težko« kot gospodarstveniki 
radi rečejo. Lani je denimo 
bilo tam prodanih vseh ob
jektov le za 2 milijona 
400 000 $.

Prehod iz lesenih na be
tonske objekte bo brez dvo
ma predstavljal veliko in
zahtevno delo za Jelovico. 
Potrebna bodo precejšnja 
sredstva za vpeljavo tehnolo
gije, pa še veliko povezav bo 
potrebno z ustrezno gradbe
no operativo. Kljub temu pa

lahko rečemo, da je obisk v 
Alžiriji bil koristen kot le 
kaj, saj nam je dal vpogled v 
tokove na gradbeniškem po
dročju v prihodnje in na nas 
je sedaj, da jim čimprej sle
dimo in se jim prilagodimo. 
Le na tak način je mogoče 
graditi dolgoročno izvozno 
politiko skozi vse dežele Sre
dozemlja, pa na Bližnjem 
vzhodu in vse do Malezije. 
Predvsem pa je treba reči, 
da bo na vseh teh trgih moč 
uspeti le, če bo ponudba kon
kurenčna stalna in kakovo
stna. Po eni strani lahko pri 
tem prispevajo veliko delav
ci sami z svojim dobrim de
lom, po drugi pa ne bomo 
mogli uspeti tudi brez ustre
zne kreditne politike o kate
ri pa bodo seveda morali svo
je reči tudi najvišji državni 
organi. Posebej to velja tudi 
zaradi znanega dejstva, da 
je Evropa sedaj pripravljena 
kreditirati svoj izvoz tudi do 
80 odstotkov vrednosti in to 
na najmanj 5 let odplačila. 
To pa so za nas izredno tež
ki, skoraj nesprejemljivi po
goji, ko imamo kot država 
sami dovolj lastnih proble
mov na področju zadolževa
nja na tujem.

j. č.

JEIOVICA

260 milijonov 
za naložbe
Upoštevajoč sredstva, ki 

nam bodo na razpolago, (la
sten in združen denar ter 
delno krediti) načrtujemo za 
leto 1983 približno za 26 sta
rih miljard dinarjev naložb. 
Od kapitalnih investicij se 
predvideva izgradnja novega 
nadomestnega objekta za za- 
steklevanje na prostoru Sta
rega dvora, nakup računalni
ka, nadaljevanje izgradnje 
kotlovnice v Preddvoru, 
skladišče na montažnih ob
jektih ter delno povečanje 
kapacitet trgovske mreže. 
Precejšen del sredstev bo tu
di namenjen za modernizaci
jo tehnologije in za združe
vanje in sovlaganje v razvoj 
proizvodnje žaganega lesa.

Kadri v Jelovici
Vsi izvozni projekti Jelovi

ce, ki jih bo nujno potrebno 
uresničiti so seveda vezani 
na sposobne strokovne ka
dre. Če bi sedaj pogledali 
resnici v oči, potem Jelovica 
takih kadrov nima kdo ve 
kako veliko. Ne verjamete? 
Povejte, kdo zna denimo 
arabsko, kdo bi bil pripra
vljen od tistih, ki imajo 
ustrezno višjo ali visoko izo
brazbo iti za dalj časa v de
žele arabskega sveta in tam 
sam delati za boljšo proda
jo? Če ste odgovorili na ti 
dve vprašanji potem bi želeli 
vedeti za vaš odgovor.

Predvsem je treba reči, da 
je sedanji sistem nagrajeva
nja v Jelovici tak, da bi le 
redko kdo bil pripravljen iti 
na tako delo. To nagrajeva
nje nikogar ne motivira, da 
bi odšel na tuje. Vsakdo se 
raje drži toplega domačega 
zapečka. Zato bo potrebno v 
prihodnjih ukrepih na po
dročju politike delitve do
hodka in sredstev za osebne 
dohodke tem vprašanjem po
svetiti veliko večjo pozor
nost. O tem se je sicer že ve

da se preide tudi na dejstva.
S tem urejevanjem pa bo 

mogoče tudi pridobiti take 
ustrezne kadre tudi od dru
god, ki bodo privabljeni po 
eni strani z dobrim dohod
kom po drugi pa tudi z dina
miko dela, ki naj bi ga Jelo

vica imela v prihodnosti. 
Oboje pa mora biti tisto, kar 
bi takega delavca osrečilo. 
Torej ne gre pozabiti. Ni le 
izvoz tisti, ki ga je treba reši
ti, rešiti je treba tudi kopico 
drugih stvari, ki stoje sicer 
ob strani pa vseeno utegnejo 
pomembno vplivati na izvo
zne rezultate. j. č.

Nadležni foto

Rešitev problema za vse, ki ne vejo kam s smetmi. Na obra
tu Stari dvor v Škofji Ix>ki namreč smeti odlagajo nekateri 

likokrat tudi govorilo, pa jcfi^HtaF.fvtMeelenhjo med obratom oblog in letev ter med upravno 
vse skupaj pri ugo- stavbccj^ontojner za smeti je 100 metrov stran. Pa zakaj bi
tovitvah. Zatb ie skrajni čas, delali tiste nepotrebne korake?
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Predelava lesnih ostankov 
v brikete

Pri predelavi lesa vse od gozda do industrijske proiz
vodnje, nastajajo odpadki, ki pa jih lahko vse pogosteje nazi- 
vamo ostanki, saj nam lahko služijo kot surovina za nadalj
njo predelavo. Najstarejša predelava lesnih ostankov je vse
kakor sežiganje za pridobivanje toplotne energije. Vendar se 
zlasti kvalitetnejši ostanki že razmeroma dolgo uporabljajo 
tudi za pridobivanje celuloze, ivernih in vlaknenih plošč. 
Poleg te bolj mehanske kot kemične predelave, pa se lesni 
ostanki delno uporabljajo tudi v kemični predelavi pri proiz
vodnji tanina, sladkorja (za živalsko krmo), alkohola, itd., 
vendar pri nas skoraj zanemarljivo malo.

Lesne odpadke lahko deli
mo v mnoge skupine, gleda
no z različnih vidikov. Prva 
delitev so odpadki gozdnfe 
eksploatacije, odpadki ža
garske proizvodnje, izdelave 
furnirjev in turnirskih plošč 
ter odpadki finalne industri
je (pohištva, stavbarstva). 
Drugič jih lahko delimo s 
stališča vsebovane vlage, 
kar je izredno pomembno. 
Tretja razvrstitev bi bila na 
osnovi velikosti odpadkov, 
posebno kategorijo pa pred
stavlja delitev po drevesnih 
vrstah in po količini skorje.
BRIKETI KANJE

Zaradi energetske krize, 
ki se je pojavila v prejšnjem 
desetletju, se je zanimanje 
za lesne odpadke kot količin
sko nezanemarljivi energet
ski vir, ponovno močno pove
čalo. Ker pa ti ostanki zavze
majo razmeroma velik volu
men, zaradi česar nastopajo 
precejšnji problemi s tran
sportom in vskladiščenjem, 
se kaže velika prednost v 
briketiranju lesnih odpad
kov. Briketiranje v splošnem 
predstavlja vse pomembnej
šo predelavo ne le lesnih, 
temveč tudi drugih najrazli
čnejših odpadkov (slama, us
nje, seno, papir, bombaž, lu- 
ščine riža, sončnice, orehov 
in lešnikov, ostanki predela
ve olja, sladkorja, kave, itd.) 
Pri lesu pridejo v poštev ko
sovni odpadki, skoblanci, ža
ganje in skorja. Volumen 
lensnih odpadkov se s tem 
okrog 10-kratno zmanjša, 
prostorninska taža se pove
ča na ca. 1,3 t/mJ, kurilna 
vrednost briketov pa znaša 
vsaj 17.000 j/kg
(4.000-4.500 kcal/kg). Brike
ti nastajajo v obliki valjev 
premera do 10 cm in višine 
do 30 cm.

Prvi pričetki briketiranja 
segajo v leto 1918 v Švici, re
sno pa se je tovrstna prede
lava pričela po 2. svetovni 
vojni. Znana proizvajalca 
naprav sta Hausmann in 
Spanex, pri nas se prvi poja
vljajo šele po letu 1980 (DIK 
Novi dom Debeljača, priva
tnik iz Skopja, Železarna 
Ravne).

Glavne faze v proizvodnji 
briketov predstavljajo dro

bljenje, sušenje in stiskanje 
odpadkov. Če uporabljamo 
le žaganje, skoblance in 
ostružke finalne predelave, 
odpadeta prvi dve operaciji, 
s tem pa se investicja močno 
poceni. Dodatno ekonomi
čnost predstavlja avtomati
zacija, zlasti doziranje in 
vmesni transport odpadkov 
mora biti izveden avtomat
sko. V splošnem velja, da je 
nabava briketirnih linij 
upravičena šele ob razpola
ganju z vsaj 2.500 t suhih od
padkov letno, torej mora 
znašati kapaciteta vsaj 
500 kg/h, izjema so lahko le 
same stiskalnice za drobne, 
suhe odpadke. Briketi, na
menjeni za prodajo — 4.000 
do 5.000 din/t, tudi za izvoz 
— 70 $/t, so praviloma ob iz
hodu iz briketne naprave av
tomatsko embalirani v črevo

viloma vrši brez dodajanja 
veznega sredstva (lepila), za
to pa so potrebni pritiski mi
nimalno 600 barov ( = 60 at
mosfer), najboljše brikete (z 
visoko trajnostjo brez nevar
nosti drobljenja) pa proizva
jajo s pritiski nad 2.000 ba
rov.

Drugi važni pogoj za bri
ketiranje je ustrezna vlaga 
lesnih odpadkov in sicer 
10—18 %. Interesantno je, da 
so raziskave v inozemstvu 
pokazale, da so briketi iz 
skorje kvalitetnejši (trajnej
ši) in od briketov iz samega 
lesa, da je poraba električne 
energije okrog 30 % manjša, 
da je optimalna vlaga skorje 
za brikete 23 % ter, da dajejo 
le malo več pepela (do 33 %) 
in v dimu ne nastopa bistve
no več bežečih delcev (prah, 
saje). Prav zadnje pa je do
slej vlivalo strah tistim, ki so 
načrtovali kurjenje z briketi 
iz skorje in v takih primerih 
se je v splošnem pojavljala 
zahteva po predelavi kuriš
ča, oziroma po večjih pose
gih v kotlovnico.
MOŽNOST ZA JELOVICO

Briketiranje lesnih ostan
kov je smiselno predvsem 
tam, kjer se neenakomerno 
nabirajo velike količine le- 
teh, ki jih je treba še preva
žati in vskladiščiti. V Jelovici

ali vreče iz natron papirja. 
Danes se briketiranje pra

Tako izgledajo briketi. Vsi, ki so jih doslej že preizkusili 
pravijo, da se z njimi da doseči velik prihranek, kar pa je 
najbolj važno, izredno dobro grejejo.

vskladiščenje in transporti- 
ranje sedaj ni problemati
čno, ker odpadke sproti pro
damo oziroma pokurimo v 
lastnih kotlovnicah. Ekono
mičnosti briketiranja v naši 
DO tudi ni v prid velika raz
drobljenost oziroma disloci
ranost naših proizvodnih 
TOZD, čeprav je skupna ko
ličina vseh lesnih odpadkov 
v celotni Jelovici precejšnja 
(ca. 24.000 m3 letno). Vendar 
nas v vse večjo uporabo od
padkov za pridobivanje to
plotne energije sili pomanj
kanje in visoke cene mazuta 
oziroma kurilnega olja, zato 
tudi intenzivno preurejamo 
kurilnice in nabavljamo kot
le z možnostjo kurjenja tudi 
na lesne odpadke (TOZD 3 v 
Gorenji vasi, TOZD 2, TOZD 
1 v Kranju). Torej se bo upo
raba odpadkov za lastne 
energetske potrebe Jelovice, 
ki je že doslej znašala ca.
10.000 m1 letno oz. za 40 % 
glede na vse odpadke v Jelo
vici, še bistveno povečala.

Za Jelovico bi bile spre
jemljive sledeče variante 
predelave lesnih odpadkov v 
brikete:

A. Briketirna stiskalnica 
v Sovodnju za suhe skoblan
ce in delno žagovino; brikete 
bi predvsem rabili za kurje
nje v novem kotlu v Gorenji 
vasi.

B. Linija za drobljenje, 
sušenje in stiskanje lubja v 
brikete na obratu Preddvor. 
Ker je količina lubja razme
roma majhna (pod 2.000 m3 
letno) bi zaradi racionalnosti

lahko vključili še preostale 
odpadke zlasti primarne pre
delave. Brikete bi rabili v 
svoji kotlovnici in delno v 
novem kotlu v Kranju. Osta
ja vprašanje nujnosti prede
lave kurišča.

C. Za briketirno linijo v 
TOZD 2 bi uporabili večji del 
odpadkov, ki jih sedaj proda
jamo (lahko bi vključili tudi 
del odpadkov iz TOZD 4), do
datno bi bilo smiselno naba
vljati nekaj tisoč m’ odpad
kov od zunanjih dobavite
ljev. Del proizvedenih brike
tov bi porabili za lastne ener
getske potrebe, delno bi jih 
prodajali v ustrezni embala
ži.

EKONOMIČNOST
BRIKETIRANJA

Cena briketnih naprav je 
močno odvisna od tega, če 
vsebujejo drobilne in sušilne 
naprave ali le briketirno sti
skalnico, zato lahko varira v 
širokem razponu od blizu 
200 milijonov do več kot mili
jarde starih dinarjev. V ren
tabilnem izračunu pa je nuj
no upoštevati stroške toplot
ne in električne energije, ki 
so v primeru dolgih linij (ka- 
pacitega predelave nad
5.000 t odpadkov letno) pre
cej visoki in je tu zelo zaže- 
ljen višek toplotnega medija 
iz obstoječih kotlovnih po
strojenj.

Za konec si oglejmo pri
merjavo dveh konkurentnih 
goriv — srednje težko kuril
no olje in briketi iz lesa in 
skorje:

cena 11 kurilnega olja
kalorična vrednost kurilnega olja
kalorična vrednost briketov
11 kurilnega olja odgovarja po kalorični
vrednosti 2,11 briketov
cena 1 t briketov
10.500 din

25.000 din
9.000 kcal/kg 
4.300 kcal/kg
5.000 din 

cena 2,11 brike
tov

Prihranek pri stroških 14.500 din/t
Ob tej očitni prednosti pa gorivo, ki je hkrati najbolj 

ne smemo pozabiti dejstva, prikladno za rokovanje, 
da so briketi (zlasti v prime
ru embaliranja) najčistejše Šeme Jurij

JELOVICA, 3



Brez izvoza ne bo šlo
Največja neznanka letoš

njega načrta v Jelovici je 
prav gotovo prodaja stavb
nega pohištva in seveda še 
posebej montažnih objektov.

Tržne razmere se čedalje 
bolj zaostrujejo, kupna moč 
prebivalstva pada, zmanjšu
je se tako privatna, kot druž
bena gradnja, konkurenca 
postaja vse močnejša in po
vsod prisotna. Ne smemo po
zabiti, da so kapacitete pro
izvodnje stavbnega pohištva 
in montažnih objektov tako 
na slovenskem kot na celot
nem jugoslovanskem območ
ju prevelike in prodajal bo 
lahko le tisti, ki bo kvalite
ten, poceni in bo s svojo 
ustrezno prodajno politiko 
resnično obvladal trg.

Največji del, oziroma pre
ko 80 % celotne prodaje 
stavbnega pohištva bo 
usmerjeno preko lastne tr
govske mreže, ki je tudi že v 
letu 1982 dosegla lepe rezul
tate. Njihov plan bo znašal 
preko 150 starih milijard, 
kar bo zahtevalo veliko pri
zadevnost delavcev v trgov
ski mreži. Del prodaje bo 
usmerjen preko ostale trgov
ske mreže in gradbene ope- 
rative. Prav tej bi morali dati 
več poudarka, kajti ta je bila 
v preteklih letih zelo prisot
na v naši prodaji. Zadnja le
ta smo jo zanemarili čeprav 
bi lahko marsikateri izdelek, 
ki je danes na zalogi, bil pro
dan skozi tovrstno prodajo. 
Prodaja tuji trgovski mreži 
in gradbeni operativi se

predvideva letos v vrednosti 
okoli 40 starih milijard.

Mnogo težja situacija je 
na področju prodaje montaž
nih objektov. Za leto 1983 se 
predvideva vrednost prodaje 
preko 60 starih milijard. Del 
tega bi prodali na domačem 
trgu, kjer naj bi pomembno 
vlogo odigrala naša trgovska 
mreža, del pa je predviden 
na zunanji trg. Mnogo priza
devanja bo potrebno, če bo
mo hoteli uresničiti začrtani 
plan prodaje, kajti padec 
osebne in investicijske po
trošnje zmanjšuje povpraše
vanje prav po tovrstnih iz
delkih, pa tudi po stanovanj
skih, večnamenskih objektih 
in gradbiščnih provizorijih. 
TOZD je po obsegu drugi 
največji, koliko lahko izdela, 
smo lahko videli v letu 1981, 
ker je bilo že takrat izdela
nega dvakrat toliko, kot smo 
si zadali v srednjeročnem 
planu za leto 1985.
Izvoz

še zahtevnejše naloge nas 
čakajo pri izpolnjevanju iz
voza. Takšne zahteve pred 
nas postavlja družba, izvoz 
je nujen tudi če se hočemo 
oskrbovati s potrebnim uvo
ženim materialom in si pri
dobiti potrebna sredstva za 
modernizacijo tehnologije. V 
planu se predvideva tako iz
voz stavbnega pohištva kot 
montažnih objektov. Po
membno vlogo bodo pri izvo
zu morali odigrati predvsem 
TOZD 2, TOZD 3, TOZD 4.

F. Z.

Celotni prihodek 
in delitev v letu 1983

Za leto 1983 planiramo 581 
starih milijard celotnega pri
hodka, v letu 1982 smo ga do
segli 524, torej povečujemo 
celotni prihodek za 11%. 
Kar je pomembno za delitev 
osebnih dohodkov predvide
vamo, da bomo ustvarili 75 
milijard dohodka in ga pove
čujemo glede na leto 1982 za 
7 %. Resolucija nam nakazu
je, da bi dohodek moral rasti 
znatno hitreje, če hočemo

več nameniti za osebne do
hodke. Vendar kljub zamrz
nitvi cen, stroški poslovanja 
stalno naraščajo, kar nam 
vse zmanjšuje rezultat. Pre
cejšnja sredstva so namenje
na tudi za sklad skupne po
rabe, za stanovanjsko iz
gradnjo itd. Koliko bo name
njenih sredstev za osebne 
dohodke pa je pač odvisno 
od naših rezultatov.

Z. F.

JELOVICA

__________________________J

Naš gost
— Danica Miklavčič

Jelovica postaja vse bolj mlad kolektiv. Ne vem, če 
je temu res tudi po uradnih papirjih, vendar tak obču
tek imam. Predvsem zato, ker se vsako leto na novo za
posli izredno veliko mladih, veliko je tistih, ki se šolajo 
in bodo v Jelovico šele prišli. Za večino teh mladih je 
značilno, da se kar izredno hitro vživijo v novo okolje 
in mnogi med njimi dajo Jelovici tudi tisto, kar takore- 
koč vsi od njih tudi pričakujemo. To pa je več kot samo 
8 ur dela. Vse bolj se namreč mladi vključujejo v druž
beno politično življenje, pa tudi številne organizacije 
in sekcije zadnje čase bolj delujejo. Med novimi delav
ci, ki gredo po tej poti je tudi Danica Miklavčič.

Vselej je nasmejana. Ne vem ali je to tisto, kar člo
vek pri njej najprej opazi? Ali pa dejstvo, da rada z 
vsakim spregovori in tudi po tem je znana, da nikomur 
ne ostane nič dolžna. Je pač mlado dekle, postavno, in 
moški ji radi navržejo kakšno pripombo. Nobeden pa 
ne ostane brez odgovora. Morda je vse to skupaj še iz
raz več, da je odločna in tudi delovna. Prav zaradi tega 
je morda tudi postala predsednica konference osnov
nih organizacij socialistične mladine v Jelovici.

Po končani ekonomski šoli se je pred dvema leto
ma zaposlila v Jelovici in sicer kot kontrolorka doku
mentacije na temeljni organizaciji maloprodaja stavb
nega pohištva. Delo opravlja kot sama trdi, kar se da 
rada. Je to morda družinska tradicija? Verjetno, saj sta 
v Jelovici zaposlena tudi oče in mama. Japonci, ki jih 
imamo vsi za vzgled, pravijo, da je za uspešno delo iz
redno važna družinska tradicija. Miklavčičevi tega ver
jetno ne vedo, vendar sami to potrjujejo.

Pri Danici se to še posebej vidi. Kako je lahko tako 
hitro prišla do tako pomembne funkcije je bilo vpraša
nje na katerega je sama tudi kaj hitro odgovorila: 
»Sem pač taka, da rada kaj hitro rečem in pokritiziram 
ali pa se sploh kje oglasim. Potem pa ni težko dobiti 
kakšno zadolžitev«. Prav ji je, bi marsikdo dejal, sedaj 
bo pa lepo delala v mladini, pa še kje. Pa ni tako, saj 
pravi, da bo povsem rada delala, ker tudi meni, da ima
mo mladi le veliko stvari za postoriti in če bodo vsi za 
to, jim dela in družbe ne bo nikoli primanjkovalo. Po
vsem je tudi prepričana, da bodo uspeli pritegniti k de
lu širok krog mladih ljudi. Seveda pa bodo morali biti v 
ospredju predvsem tisti, ki so v vodstvu mladinske or
ganizacije, saj je danes pač v mladini tako, da če nekdo 
dela mora osebno vabiti k temu še ostale in potem za
gotovo ne bo ostal osamljen. Če pa tega ni, potem mla
di ostajajo brezvoljni in k nobeni stvari jih ni.

Danica trdi, da prihajajo novi časi za mlade v Jelo
vici. Tako odločna je pri tej trditvi, da ji je treba verje
ti. Je pač že dalj časa aktivna na tem področju in ima 
že bogate izkušnje. Nenazadnje pa to potrjuje tudi 
odločitev občinske organizacije zveze socialistične 
mladine, ki jo je izvolila v predsedstvo občinske konfe
rence. Delala bo torej na dveh področjih. Želimo in 
upajmo da uspešno.

j. Čadež
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-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Mala elektrarna v Preddvoru
x______________________ ___________________________________v

Simensov enostavni generator iz leta 1926 zopet daje 
energijo. Dovolj spodbuden začetek.

Z ------ \

Schelling — velika 
pridobitev 

za Preddvor in 
sploh Jelovico

v_______________________ _____________
V Jelovici se že dalj časa pojavljajo vprašanja, kako iz

boljšati oz. poenostaviti in olajšati razžagovanje iverice, ki 
se uporablja za proizvodnjo suhomontažnih podbojev in ro
lo omaric.

Izvozni uspehi v letu 1981 
pa so Jelovici omogočili, da 
reši to vprašanje s tem, da 
razžagovanje iverice moder
nizira z nakupom horizontal
ne fomratne krožne žage 
SCHELLING. Investicija je 
bila v celoti izvedena v letu 
1982. Stroj je postavljen v 
TOZD-1 v Preddvoru, kjer so 
največji potrošniki ivernih 
plošč.

Sedaj pa poglejmo, kak
šne so količine ivernih plošč, 
ki smo jih doslej razžagovali 
na običajnih krožnih žagah z 
ročnim podajanjem, pri če
mer je bilo potrebno veliko 
fizičnega dela delavcev. Za 
potrebe proizvodnje podbo
jev v obratu Preddvor prede
lajo mesečno do 250 m' iver
nih plošč, v obratu Kranj, 
kjer izdelujejo rolo omarice 
predelajo mesečno do 90 m3 
ivernih plošč in v obratu 235 
na TOZD-2 pa predelajo me
sečno 30 m' ivernih plošč. Z 
nabavo horizontalne formal
ne krožne' žage Schelling pa 
je možno vse te količine raz
žagati na enem mestu, kar je 
hkrati najenostavnejše in tu
di najceneje, doslej pa se je 
razžagovanje vršilo na vsa
kem obratu posebej.

Nekaj osnovnih podatkov 
o horizontalni formalni kro
žni žagi Schelling:

Osnovna značilnost hori
zontalne formalne žage je, 
da obdelovanec miruje in 
da potuje agregat z dvema 
reziloma 0 400 mm in 
200 mm (predrez).

V času energetske krize, ko 
povsod primanjkuje energi
je, se tudi v TOZD Primarna 
predelava — senčila v Pred
dvoru trudijo, da bi izkoristi
li vse razpoložljive vire ener
gije.

S pridobitvijo žage sta 
ostali dve vodni turbini s 
skupno močjo 100 KW neiz
koriščeni. Pred tem sta po
ganjali dva polnojarmenika 
manjše moči.

Ker sta ostali turbini neiz
koriščeni je bilo treba najti 
drugačen način uporabe raz
položljivih 100 KW. V prvi fa
zi je bilo treba usposobiti ob
stoječi generator za eno
smerni tok moči 60 KW. Po
vezali smo se z Elektroinšti- 
tutom »Milan Vidmar« iz 
Ljubljane, ki nam je opravil 
meritve in preizkus genera
torja, ki je že več let »poči
val«. Na podlagi njihovih 
ugotovitev smo se odločili, 
da bo obstoječi generator

S tem dosežemo izredno 
kvaliteten rez, brez poškodb 
poliestra oz. folije kar je pri 
starem načinu razžagovanja 
pogojevalo še dodatno obde
lavo robov in s tem nadmero 
(prihranek). Maksimalna vi
šina reza 80 mm omogoča 
istočasno razžagovanje več
jega števila plošč. Nastavitev 
stroja se vrši elektronsko s 
tem, da se predhodno na sti
kalni omarici odtipka želje- 
ne dimenzije. Toleranca je 
0,1 mm. Sestavni del stroja 
je tudi dvižna miza (nosil
nost 3,21), ki dviga paket 
ivernih plošč za višino reza. 
Stroj lahko opravlja en dela
vec, pri žaganju večjih obde-

Ra/.rez z novo žago za iverico je povsem avtomatski. Z 
ustreznim pritiskom na gumb se namreč uravnava tako širi
na kot tudi dolžina. Razlika, ki lahko nastopi od željenih di
menzij do resničnih pa je le 0,1 mm. S strojem upravlja en 
sam delavec.

ogreval žago, kar pomeni bi
stveno izboljšanje delovnih 
pogojev saj do sedaj še ni 
možnosti za ogrevanje žage 
iz kotlovnice.

Čeprav usposobitev gene
ratorja ne pomeni bistvene
ga prihranka na energiji, je 
začrtana pot za nadaljnja 
prizadevanja. S tesnejšim 
sodelovanjem z znanstveno
raziskovalnimi inštitucijami 
je mogoče izkoristiti tudi 
druge vire razpoložljive 
energije, ki bodo vsi skupaj 
predstavljali pomembne pri
hranke.

Predvsem v Preddvoru še 
vedno veliko vode odteče ne
izkoriščene in prepričani 
smo, da bomo v naslednjih 
letih uspeli tu zajeti še pre
cej večjo gospodarsko korist 
kot smo jo tokrat. Prizadeva
nja na tem področju pa bi se 
zagotovo izplačala tudi na 
Sovodnju, kjer teče precej 
velik potok tik pod tamkajš
njim obratom. Prvi koraki so 
torej narejeni in upamo, da 
bo prihodnost prinesla dobre 
rezultate.

J. Sovine

lovancev pa sta potrebna 
dva.

Celotni potek razžagova
nja je naslednji:

Viličar pripelje paket iver
nih plošč in jih odloži na 
valjčno progo, po kateri se 
paket transportira na dvižno 
mizo, ki dviga paket za viši
no reza. Avtomatsko doda- 
jalna naprava porine ustre
zno število formatov iverice 
s paketa po valjčni progi čez 
režo, po kateri potuje žagni 
list ob žaganju. Avtomatska 
dodajalna naprava vsakič 
porine formate za toliko čez 
režo, kolikor je širina oziro
ma dolžina komadov, ki jih 
želimo. Odvzemanje obdelo- 
vancev je ročno. Obdelovan- 
ci se zlagajo na palete, ki jih 
z viličarjem transportirajo v 
medfazno skladišče ob no
vozgrajeni žagalnici.

Horizontalna formalna 
krožna žaga Schelling je vse
kakor velik napredek za ce
lotno DO, saj je s tem stro
jem odpravljen velik del tež
kega fizičnega dela, hkrati 
pa je skrajšan proizvodni 
čas in izboljšana kvaliteta 
naših izdelkov.

Ob tem naj omenim še to, 
da je bil s tem rešen le del 
problemov v zvezi z predela
vo ivernih plošč. V teku je 
namreč tudi preureditev sta
rega skladišča suhega lesa v 
skladišče nerazrezanih iver
nih plošč, s čemer bo pro
blem okrog skladiščenja in 
razžagovanja ivernih plošč 
dokončno rešen.

FRANC PREVODNIK
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V HRIBIH JE VSEH 12 MESECEV LEPO
v. v

r ' >
V lanskoletnih glasilih nismo veliko pisali o pla

nincih. Malo smo njihov material odlagali, nekaj pa 
smo ga dobili šele sedaj. Tako se ga je nabrolo za pravo 
pravcato »inventuro« njihove aktivnosti. Ker mislimo, 
da so veliki med vami, ki bi se jim radi pridružili in 
ker hkrati tudi sodimo, da je to izredno lepa ter seveda 
koristna dejavnost, našim planincem namenjamo to
krat osrednji prostor v glasilu.

v------------------  ' _________________v
BERNINA

Planinci Jelovice, organi
zirani v okviru planinske 
sekcije, smo si za vrhunec le
tošnje planinske sezone po
stavili cilj — povzpeti se še 
na enega visokega vršaca iz
ven naših meja. Tisti najbolj 
zagrizeni smo v mislih ta 
načrt potihoma že dlje časa 
pripravljali m načrtovali 
cilj. Odločili smo se za nam 
najbližjega štiritisočaka na 
meji med Švico in Italijo — 
Bernino 4049 m.

Želja, povzpeti se na to vi
soko goro, je med nami po
stajala vse večja, še posebej, 
ko smo v lanskem in letoš
njem letu opravili dve uspe
šni turi izven naših meja ter 
se s tem tudi potrdili in pre
izkusili v večnem snegu tu
jih gora in sicer na Sonn- 
blick-u (3105 m) in llochalm- 
spitze (3360 m). Prvotna 
skromna želja je prerasla v 
pravo hrepenenje in tako 
smo iskali in dočakali pri
ložnost konec avgusta.

Prav malo smo se obota
vljali. Najbolj željni novih 
planinskih doživetij smo ta
koj stopili v akcijo in orga
nizirali sprva kar lepo dru
ščino planincev, iz katere pa 
se je tik pred odhodom izlu
ščila ekipica 8 najbolj za
gnanih. Vsak je hitro izvršil 
dano organizacijsko dolž
nost in tako smo se zarana 
27/8-1982 zbrali, pripravljeni 
pred Jelovico. Hitro smo se 
prešteli, Jože, Miloš, Zmago, 
Rajko, Klemen, Janez, Mat

jaž, Jure in naš šofer malega 
avtobusa Janez, ki je že dal 
znak za odhod. Za večino od 
nas, je bila to prva tako dol
ga tura in zato tudi določe
na preizkušnja. Z vso odgo
vornostjo, vendar v pričako
vanju novih doživetij smo se 
odpravili proti našemu cilju
— Bemini.

Bemina, to je mogočno 
gorstvo na meji, ki meji na 
Švico in Italijo. Od naših go
ra se poleg višine razlikuje 
po večnem snegu. Celotno 
gorovje je en sam sklop lede
nikov, mogočnih granitnih 
sten, grebenov in vrhov. Po
leg najvišjega vrha Bemina
— 4049 m, izstopajo iz tega
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sklopa še vršaci: Roseg
3937 m, Piz Pulil 3905 m, in 
ponosna Belavista. Divji ve
čni ledeniki in mogočne ve
ličastne gore nad njimi, so 
za prave planince vedno mi
kavni cilji. Že Kugy je dejal, 
tnul je bogato poplačan, če 
ti gora pokloni svoj »božan
ski nasmeh«.

Na žalost nam planincem 
Jelovice ta to pot ni bil uso
jen. Nekaj formalnosti na 
državni meji na Korenskem 
sedlu, in že smo bili v Ziljski 
dolini na Koroškem, kjer 
smo mimo Spitala zavili 
proti Lienzu. Kmalu smo 
prispeli v prijazno tirolsko 
mestece Sillian, pri katerem 
smo prestopili mejo in zavili 
proti južni Tirolski v Italiji. 
Mimogrede, tu smo srečali 
ob poti prave »naše« kozolce. 
Pot nas je vodila mimo zna
nih smučarsko turističnih 
središč — Brunecka, Brixe- 
na, m dospeli smo v Bolza
no. Vožnjo smo nadaljevali 
precej bolj severno skozi me
sto Merano in že proti Švici, 
proti mejnemu prelazu Tau- 
fers (2200 m). Vso pot nas je 
že spremljalo bolj čemerno 
vreme in na švicarsko mejo 
smo pripeljali v megli. Švi
carski carinik nas je dokaj 
nezaupljivo sprejel (neobi
čajna registracija) in nas po 
daljšem ogledovanju ven
darle spustil čeznjo. S prela
za smo se spustili v mestece 
Zemez, od tu pa že proti 
znanemu smučarskemu kra
ju St. Moritzu. Tega smo kas
neje pustili ob strani in na
daljevali vožnjo skozi mesto 
Pontresino, v samo osrčje 
našemu končnemu cilju 
nasproti — Bemini.

V oblačnem vremenu smo 
srečno dospeli do končne 
postaje avtokampa z ime
nom Morterach po istoimen
skem ledeniku, ki se nam 
južneje že kaže v vsej svoji 
veličini. Žal ga v zgornjem 
delu pod samo goro zakriva
jo preteče se megle in le tu 
pa tam se prikaže kakšna 
bolj svetla zaplata v upanju 
na boljše vreme.

Po kratkem počitku od 
10-ume vožnje in po prvih 
vtisih sklenemo, da se za da
nes povzpnemo do prve koče

pod vznožje gore. Vendar 
slabo vreme še naprej vztra
ja. Po prvih korakih začne še 
rahlo deževati. Že doma, na 
začetku te planinske »avan
ture« smo vedeli, da je edino 
vreme tisto, ki nas lahko za
ustavi, kajti samo volja ni 
dovolj. Kljub temu pa je na
ša mala skupinica vztrajno 
nadaljevala pot v upanju, da 
bo jutri vreme lepše. Upanje 
nam je dajala megla, ki se je 
od časa do časa razpihala in 
ledenik se je pokazal v vsej 
svoji mogočnosti. Več kilo
metrska ledena gmota ne 
daje nič kaj prijaznega vti
sa. Zgornji del ledenika se 
tvori z malih, divje razdra
panih ledenikov, ki padajo 
prav izpod samih vrhov gore 
in se stekajo na glavnega. 
Ledenik je poln pretečih raz
pok in žlebov. V spodnjem 
delu pa je ledena gmota bolj 
umirjena in se končuje v 
mlečno belih jezercih, ki se 
zlivajo v potok. Naša skupi
nica pa se še naprej pogum
no vzpenja po robu morene 
ledenika, polna pričakovanj, 
istočasno pa v vse večji ne
gotovosti.

Kakor višje smo, tem bolj 
se vreme slabša. Po dve in

pol urni hoji dospemo do na
šega današnjega cilja koče 
Boval v višini 2498 m.

V koči, ki je nabito polna, 
si izborimo najprej mesta za 
prenočišče, nato pa si najde
mo še kot v jedilnici. Po go
vorici sodeč ugotovimo, da 
nismo edini tujci tukaj in 
tudi ne edini z istim ciljem. 
Verjetno pa je tudi tema ra
zgovorov enaka, kakšno bo 
jutri vreme. Ali nam bo gora 
poklonila svoj »božanski na
smeh«?

V upanju, vendar na ža
lost zaman, smo dočakali 
deževno jutro. Vreme se ni 
hotelo izboljšati. Nad ledeni
kom so se še zmeraj vlekle 
goste megle in zakrivale vsa
kršni pogled na goro, kot da 
nam jo nočejo niti pokazati, 
ampak celo skriti. Le tu pa 
tam se prikaže spodnji clel 
strmine, tam kjer se začenja 
ledenik, imenovan Isla Pers, 
kjer se grozeči seraki ledu 
podirajo in padajo v razpoke 
in žlebove tako, da je vtis to 
jutro še bolj mrk in grozeč.

Po kratkem posvetu smo si 
enotni, da v svetu snega, le
du in sten, to pot nimamo 
kaj iskati. Gora nas noče 
sprejeti. Če ti ne pokloni na-
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Beg iz vsakdanasmeha, je edina pot — odpo
vedati se ji. Našo domnevo 
samo še potrdita Rajko in 
Janez, ki se posvetujeta z vo- 
dinikom — domačinom, ka
teri se je baje danes vrnil iz 
gore, kjer da je že več cm no
vega snega. Po obotavljanju 
se odločimo takoj sestopiti z 
žalostjo v srcih, vendar pre
pričani, da je to edina tre
zna presoja, sestopimo po 
poti proti dolini. Gora nas je 
to pot zavrnila, ne gora, am
pak to prekleto vreme. Kma
lu prisopihamo do našega 
avtobusa. Po kratkem počit
ku se odločimo, da si ogleda
mo še bližnje mesto St. Mo
ritz, ki slovi kot pravi smu
čarski paradiž. Sicer v dežju 
tega na prvi pogled ni opazi
ti. Mesto ob jezeru ne kaže 
sedaj poleti pravega videza. 
Veliko je novega, ki se pre
pleta s staro arhitekturo, ta
ko značilno za te kraje. Ne
koč je bilo mestece verjetno 
simbol teh krajev. Razcvet 
zimskega turizma pa tudi tu 
pušča sledove sedanjosti. Po 
daljšem ogledu pa se zopet 
natovorimo nazaj v avtobus 
in sc počasi poslavljamo od 
teh lepih krajev, od tako že
ljen ih gora, Ici pa narti to pot 
niso poklonile božanskega 
nasmeha. Žal nam je tako 
dolge in vztrajne poti, ne
strpnega pričakovanja po 
novem planinskem dožive
tju. Se naprej pa ostane neu
sahljiva želja v vsakem iz
med nas in izziv za prihod
nost — nasvidenje, kmalu ?

GOLOB JURE

Spet je za nami zanimiva 
1 planinska tura, polna nepri

čakovanih zapletov in raz
pletov.

Začelo se je s tem, <ja ni 
bilo naročenega avtobusa in 
smo morali žrtvovati lastni 
»super«, če smo hoteli spelja
ti zamišljeno pot. Tako smo 
ob 6.20 priropotali do Suha- 
dolnikove domačije. Malo 
pred Jezerskim zaviješ desno 
v breg, se vzpneš na 900 m 
nadmorske, pa si tam. V za
četku smo bili rahlo podhla
jeni, toda po ostrem tempu, 
ki ga je diktiral Klemenov 
sedemletni sin Tilen, smo 
kmalu zakuhali. Na 1791 m 
visoko Kolcrško sedlo, kjer 
stoji Zoisova koča, smo pri
sopihali okrog 8. ure. Tam 
smo naleteli na hladen spre

jem, za katerega je poskrbel 
strupeni veter, ki je pometal 
sneg okrog koče. Koča je že 
zaprta, zato smo se umaknili 
v zimsko sobo. Proti prehla
du smo se zaščitili s prozor
no tekočino, ki jo je Magda 
prinesla v steklenici za prvo 
pomoč. Preizkušeno zdravilo 
s takojšnim delovanjem. Čez 
pol ure smo zakopali v str
mino Grintovca. Veter je k 
sreči pihal samo čez sedlo, 
malo više pa je sonce v kom
binaciji s snežno belino in 
strmino kar krepko grelo. 
Grintovec smo obšli, se ne
koliko spustili in pred nami 
se je pojavila množica škr
bin, ki sploh niso dajale pri
jaznega videza. Vso pot so 
nas z vame razdalje opazo
vali gamsi in se čudili, kaj 
hudiča ti bledoličnilci šarijo

po njihovem kraljestvu. Po 
dolgem melišču, ki je bilo 
delno že prekrito s snegom, 
smo se vzpeli do vznožja škr
bin — zasneženih, ledenih, 
krušljivih, prekritih z drob
nim kamenjem, ki je komaj 
čakalo, da ga sprožiš tistim 
pod seboj na glavo. S plezal
skimi prijemi smo ob ll. uri 
dosegli najvišjo od škrbin, ki 
predstavlja vrh Kokrške Ico- 
čne (2484 m). Vrh je bil do le
ta 1976 dosegljiv samo alpi
nistom. Kasneje so pristop 
markirali, o poti pa ne mo
remo govoriti, ker je ni. Za 
sestop po škrbinah smo si iz
brali enostavnejšo varianto 
z drsanjem po snegu. Vrača
nje preko Zoisove koče je 
precej dolgo, zato smo se 
odločili in tudi izpeljali svo
jo smer. Ta je sicer nevarnej
ša, vendar je toliko krajša, 
da smo bili ob 14.15 že pri 
Suhadolniku. Med spušča
njem po veliki strmini, obra
sli s travo, je Jure zagledal 
velikega črnega polža, ki se 
je še v istem trenutku spre
menil v velikega črnega go
ža. Radoš ga je ob splošni 
grozi vseh prisotnih za rep 
potegnil, jaz sem ju pa en
krat pritisnil. Da boste ver
jeli!

Nazadnje smo se še po
zdravili s Suhadolnikovimi 
ovcami in kravami, nato pa 
z lastnim bencinom odsmr- 
deli dol v vsakdanjo turob
nost, bogatejši za čudovit je
senski dan med zasneženimi 
kamniškimi vrhovi.

j mir

[ --------------------------------------------------------N
Zadnje okno za kredarico

v------------------------------------------------------------------ ---------------------------------------------------------------------------------------------------------- /
Na Kredarici, na naši naj

višji gorski postojanki obna
vljajo triglavski dom. To vi
sokogorsko zavetišče je 
opremljeno z okni, katerega 
so izdelali delavci Gradis-a, 
TOZD LIO Škofja Loka, ok
na pa so zasteklili delavci 
Jelovice, TOZD proizvodnja 
oken in vrat, obrat termoton.

V lepi sončni soboti 
18. 9. 1982 so delavci pla
ninci Gradisa in Jelovice po 
stari planinski navadi na 
svojih ramah prinesli še zad
nje okno in tako prispevali 
tudi svoj delež k obnovi tri
glavskega doma na Kredari
ci.

JELOVICA

V koloni proti Kredarici Sonce, strmina, počitek ... (Nadaljevanje na 8. strani)
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Še nekaj korakov in Martina bo z oknom na cilju

Delavci Gradisa in Jelovice na vrhu Triglava

Nakup računalnika

V Jelovici smo začeli gra
diti svoj računalniško podprt 
informacijski sistem leta 
1964, ko smo skupaj z DO 
LTH ustanovili računski 
center z računalnikom IBM. 
Do leta 1972 je ta računalnik 
postal premajhen in nado
mestili so ga z novim — pro
izvajalec UNIVAC. Jelovica 
pa se je raje usmerila v RC 
Sava v Kranju, kjer je bil te
ga leta ustanovljen računski 
center z IBM-ovim računal
nikom. Tja smo začeli prena
šati že razvite obdelave in 
organizirali nove. Leta 1979 
je prišlo do situacije, da smo 
obdelavo osebnih dohodkov 
začeli izvajati v RC Alpeto
ur. Obseg našega dela smo 
medtem stalno povečevali, 
sami pa nismo imeli možno
sti širjenja opreme za zaje
manje podatkov. Skupaj z 
RC LTH smo najeli sistem 
za zajemanje podatkov, ka
terega eno tretjino sedaj tu
di koristimo. Vezani smo na 
opremo za izvajanje avto
matske obdelave podatkov v 
treh računskih centrih, kar

nam predstavlja precejšne 
probleme pri organizaciji hi
tre obdelave. Pot od nastan
ka podatka, preko zajema
nja, obdelave pa nazaj do 
uporabnika rezultata je dol
ga. To pomeni, da je vsak na
daljnji razvoj informacijske
ga sistema, ki bo kot rezultat 
prinesel hitrejšo obdelavo 
podatkov, potrebno zasnova
ti drugače z drugačno raču
nalniško opremljenostjo. Ta
ko smo ugotovili, da rabimo 
lasten računalnik.

Z nakupom lastnega raču
nalnika se bosta pojavili dve 
zahtevi. Prva — vse obdela
ve, ki jih sedaj izvajamo v 
večjih računskih centrih, iz
vajamo doma; in druga izva
jamo jih na nekem višjem 
nivoju, kar pomeni, da z upo
rabo terminalov skrajšamo 
poti podatkov. Računati je 
treba tudi na nadaljno širje
nje obdelav na področju pro
izvodnje in predvsem proda
je, ki je sedaj ne obdeluje
mo.

Računalniška tehnologija 
se zelo hitro razvija, kljub
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Kaj pa mi mladi?
<________________ ___________________________ _______

Mladi smo v DO Jelovica 
organizirani v sedem osnov
nih organizacij ZSMS, v ka
tere je formalno vključenih 
307 mladih, kar predstavlja 
25 % vseh zaposlenih v DO.

Volilno programske konfe
rence se je udeležilo 77 mla
dincev. Na konferenci smo 
pregledali naše delo v prete
klem obdobju, pripravili pro
gram dela za naprej, izvolili 
novo vodstvo koordinacijske 
konference, ki povezuje delo 
vseh osnovnih organizacj, po 
OO pa smo formirali pred
sedstva. Podelili smo prizna
nja za delo v mladinski orga
nizaciji nekaterim aktivnim 
mladincem.

Če pogledamo naše delo v 
preteklem obdobju, lahko

ugotovimo, da nas še vedno 
mučijo organizacijske teža
ve, saj se kar ne moremo 
pvezati, tako da so opazne 
precejšnje razlike v aktivno
sti po posameznih OO. Pro
gram, ki smo si ga zastavili 
pred letom dni, smo v glav
nem izvedli, ostale pa so tudi 
stvari, katere bomo poskuša
li uresničiti v letošnjem letu. 
Aktivno smo se vključili v 
spomladanske volitve in ta
ko imamo v delegatskem si
stemu zastopan dokaj velik 
procent mladih. Seveda pa 
se moramo v delo aktivno 
vključevati in ne smemo biti 
le molčeči delegati. V delo
vno brigado so iz naše DO 
odšli štirje mladinci in ena 
mladinka. Žal pa je bil pre-

Ekipa Jelovica za »Igre brez meja Gorenjske«

temu pa lahko rečemo, da so 
računalniki še vedno precej 
dragi stroji. Upravičeno lah
ko rečem, da kupujemo raču
nalnik, ki ga bomo imeli vsaj 
8—10 let. Zato smo pri dolo
čanju potrebne velikosti naj
prej ugotavljali, kakšen mo
ra biti računalnik, ki bo za
dovoljeval naše potrebe vsa 
ta leta, pri dinamiki dobave 
pa smo upoštevali, da takega 
računalnika v samem začet
ku ne moremo polno zaposli
ti. Najprej bomo kupili tisti 
del računalniške opreme, ki 
bo omogočala izvajanje raču
nalniških obdelav, ki jih že 
sedaj imamo, imeti pa mora 
možnost nadaljnje širitve, 
ko bo oprema prve faze po
stala premajhna.

Glede na omejene možno
sti nabave računalnikov pri 
tujih proizvajalcih (IBM) 
'smo iskali ponudbe pri dveh 
domačih proizvajalcih tovr
stne opreme in sicer pri 
ISKRA DELTA iz Ljubljane 
in El iz Niša. Po pregledu po

nudb smo ugotovili, da je za 
nas ugodnejši ponudnik 
ISKRA DELTA. V prvi fazi 
pa bomo kupili računalnik 
DELTA-4781 z glavnimi se
stavnimi deli:

— centralna enota s 1026 
KBytes spomina

— 3 diskovne enote s 
skupno kapaciteto 480 MBy- 
tes

— 1 magnetno tračna eno
ta

— 1 vrstični tiskalnik z 
zmogljivostjo 600 vrst/min

— 4 video terminali
— sistemsko programska 

oprema, ki omogoča delova
nje sistema.

Proizvajalec garantira do
bavni rok enega leta, kar po
meni, konec leta 1983 ali za
četek leta 1984. Vemo pa, da 
je proizvajalec odvisen od 
uvoza sestavnih delov, ki jih 
v ta računalnik vgrajuje in 
več ko bo zastojev pri uvozu, 
za toliko se bo podaljševal 
tudi dobavni rok.

Lojze Kržišnik

majhen odziv mladih iz 
usmerjenega izobraževanja, 
saj bi le-ti lahko počitniško 
prakso preživeli tudi v briga
di in ne le v DO. Na šport
nem področju smo se vklju
čevali v tekmovanja, ki jih je 
prirejala občinska konferen
ca. V sodelovanju z lesno šo
lo smo za naše štipendiste 
pripravili delovno akcijo let- 
vičenja, hkrati pa smo jih tu
di seznanili z delovno orga
nizacijo in delovanjem mla
dinske organizacije pri nas. 
V juniju smo organizirali iz
let na Dolenjsko, v oktobru 
pa na Pokljuko. Kot zastop
niki škofjeloške občine smo 
se udeležili Iger brez meja 
Gorenjske v Kranju in se 
uvrstili na drugo mesto. 
Opravili smo tudi več delov
nih akcij na Pokljuki.

V obdobju, ki je pred nami 
imamo dovolj dela. Bolj zav
zeto moramo sodelovati v sa
moupravnih organih, tako 
da ne bomo samo molčeči so
delavci. Zavzemati se mora
mo za dolgoročnejšo kadrov
sko politiko, predvsem tako, 
da bodo naši štipendisti tudi 
dobili zaposlitev pri nas. Še 
nadalje je treba povečati 
medsebojno sodelovanje os
novnih organizacij in spo
znavanj preko delovnih ak
cij, družabnih srečanj, špor
tnih tekmovanj. Sodelovati 
moramo z lesno šolo in pove
zati naše štipendiste tako, da 
se z delovno organizacijo in 
delom mladinske organizaci
je seznanijo že pred sklenit
vijo delovnega razmerja. Pri 
mladinskem prostovoljnem 
delu bomo morali poleg bri
gadi, posvetiti pozornost tudi 
raznim oblikam dela znotraj 
DO (letvičenje, delovne akci
je na Pokljuki). Tesneje mo
ramo sodelovati z občinsko 
konferenco ZSMS in se 
vključevati v njihove akcije. 
Obdržali bomo stike z mladi
mi, ki so na služenju vojnega 
roka in jim pošiljali Jelovško 
glasilo.

Po OO smo sedaj formirali 
predsedstva, tako da bodo 
predsedniki laže organizirali 
delo v svoji OO. Prav tako 
smo ustanovili komisije za 
kulturo, šport in brigado, ki 
naj bi poživile dejavnost na 
posameznih področjih.

Nova predsedstva po OO so:
Preddvor: Lojze Seljak —

predsednik, Stane Pfajfar, 
Franc Tičar

Kranj: Janko Oblak — pred
sednik, Bogdan Mrak, Bojan 
Cergolj

Sovodenj: Igor Eržen — pred
sednik, Simon Homec

Gorenja vas: Iztok Debeljak 
— predsednik, Bojan Bizjan, Sil
va Kavčič, Milena Štremfelj

TOZD 2: Peter Modic — pred
sednik, Milena Perko, Franc Ah
čin, Dragica Stanojevič, Franc 
Štremfelj, Franc Kržišnik, Jože 
Justin, Milena Pintar, Drago 
Klemenčič
3 TOZD 4: Dejan Vučko - 
predsednik, Gorazd Mravlja

DSSS, TOZD 5, TOZD 6: Mi
ran Jamnik — predsednik, Meri 
Hafner, Jelena Kular

Koordinacijska konferenca:
Danica MIKLAVČIČ — predsed
nica, Tilka BEŽEK — sekretar
ka, Marija BOŽNAR — blagaj- 
niačrka, predsedniki po OO — 
člani

Komisije:
šport: Franc Ahčin, Lado Šu- 

šterčič, Lojze Seljak, Rudolf 
Frelih, Marjan Mlačak

kultura: Niko Potrebuješ, Jo
že Erban, Danica Jenko, Milena 
Pintar

brigada: Zoran Tegelj, Bojan 
Ganter, Tone Čuda, Jože Justin, 
Barbara Omerzelj, Duško Kara- 
novič

Na volilno programski 
konferenci so prejeli knjige 
kot priznanje za uspešno de
lo v mladinski organizaciji 
naslednji mladinci: Igor Er
žen, Niko Potrebuješ, Pavla 
Jogič, Jana Debeljak, Andrej 
Kunstelj, Zdravko Zajc, Mir
jan Bodlaj, Nuša Vilfan, Dra
gica Stanojevič, Gorazd 
Krajnik.

Danica Miklavčič

Jelovica 
igra uspešno

Občinska zimska nogometna 
liga v malem nogometu v orga
nizaciji ZTKO je tik pred kon
čnimi obračuni. Ekipa Jelovice 
uspešno nastopa med 33 sodelu
jočimi moštvi iz celotne škofjelo-

Z N

JELOVICA.
V___________________ V

ške občine. V dosedanjih dvobo
jih je 5-krat zmagala, poražena 
je bila le od favorita »Pizzerije«.

V finalnem delu se bodo naši 
fantje pomerili za drugo mesto z 
ekipo Alpine.

Za ekipo z polno mero angaži
ranosti nastopajo:

Pogačnik Sašo, Dordevič Bo- 
ro, Joso Marjan, Atlisa Milan, 
Manasilov Duško, Stevanovič 
Zlatko, Jončič Drago.

Ahčin Franci
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NOVOSTI ZA STAREJŠE DELAVCE

Kako do pravice o 
ocenjevanju z delom 
pridobljene delovne 

zmožnosti?
<__________________________________ J

S sprejemom pravilnika o delovnih razmerjih in pravil
nika o izobraževanju smo delavcem, ki so dopolnili 45 let 
starosti in imajo najmanj 20 let delovne dobe, podrobneje 
opredelili način uveljavljanja pravice o ocenjevanju z de
lom pridobljene delovne zmožnosti.

Kako naj delavec uveljavlja to pravico bomo v nasled
njem sestavku podrobneje razložili.

Delavci, ki izpolnjujejo po
goje starosti in delovne dobe 
navedene že v prvem odstav
ku lahko vložijo zahtevek za 
oceno z delom pridobljene 
delovne zmožnosti in sicer 
tako, da s prošnjo na odboru 
za delovna razmerja v TOZD 
ali DSSS, kjer pač dela, zah
teva preverjanje z delom pri
dobljene zmožnosti.

Prošnja mora vsebovati 
tudi:

— podatke o dosedanji 
uspešnosti na delih in nalo
gah, ki jih je dosedaj opra
vljal (premestitve, napredo
vanja, področja dela, ki jih 
obvlada),

— podatke o problemih 
pri delu, ki jih je reševal sa
moiniciativno in samostojno,

— podatke o inovacijah, 
koristnih predlogih, ki jih je 
predlagal ali opravil pri delu,

— druge podatke, s kate
rimi opravičuejo svoj zahte
vek.

Odbor za delovna razmer

ja bo nato ocenil ali je zahte
vek delavca upravičen ter tu
di imenuje tričlansko komi
sijo, ki bo ocenila njegove z 
delom- pridobljene delovne 
zmožnosti. Komisija ima 
predsednika iz vrst strokov
njakov DO, ki poznajo po
dročje dela delavca. Poleg 
predsednika ima komisija še 
dva člana od katerih mora 
biti eden predstavnik stroko
vne inštitucije, ki usposablja 
kadre, ki ustrezajo delu, ki 
ga delavec opravlja. Komisi
ja preveri delavčevo prakti
čno in teoretično znanje.

Vsako ocenjevanje ima 
dva dela:

Splošni del, ki vsebuje tu
di vprašanje iz samoupra
vljanja in strokovni del, ki 
vsebuje izdelavo nekega iz
delka ali opravljanje določe
nih del v tehnološkem proce
su ter zagovor izdelka ali de
la z vzporedno razlago, ki 
vsebuje tudi elemente var-

Kadrovske novice
Zaposlili so se

V obratu oken in vrat:
Osredkar Mitja, mizar; Petko

všek Srečko, obdelovalec lesa; 
Dolenc Iztok, obdelovalec lesa; 
Bradeško Andrej, obdelovalec 
lesa; Lešnjak Mojca, obdelova
lec lesa; Velikania Jasmina, ob
delovalec lesa; Čarman Izidor, 
obdelovalec lesa; Grobelšek An
drej, obdelovalec lesa; Mlakar 
Janez, obdelovalec lesa.

V obratu Kranj:
Zupan Branimir, obdelovalec 

lesa; Malovrh Peter, obdelovalec 
lesa in Medvešček Franci, obde
lovalec lesa.

V obratu prirezovalnica:
Krelj Tomaž, obdelovalec le

sa.
Vsi obdelovalci lesa so bili naši 
štipendisti in so prvi, ki so kon
čali usmerjeno izobraževanje, 
razporejeni pa so kot pripravni-
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ki, njihovo pripravništvo pa bo 
trajalo tri mesece.

Z delom
pa so prenehali

V TOZD Primarna predelava 
lesa - senčila:

Lukič Dragan, Šavs Peter, 
Martin Ruža in Kurnik Franc.

V TOZD Proizvodnja oken in 
vrat:

Benedik Bojan, Peternelj An
drej, Štirn Mirko, Pakar Pavla, 
Nikolov Slave j ko, Zejnič Emira, 
Kanc Albina.

V TOZD Maloprodaja:
Mitrovič Ratibor
V delovni skupnosti skupnih 

služb:
Šifrar Jožica

stva pri delu, požarne varno
sti itd.

S tem obvestilom želimo 
delavce opozoriti na posto
pek pri uveljavljanju njiho
ve pravice ter smo v zvezi te
ga tudi vodstva TOZD pi
smeno obvestili naj vsem pri 
tem pomagajo, sicer pa smo 
vodstvom TOZD posredovali

tudi spiske vseh tistih delav
cev, ki izpolnjujejo pogoje za 
uveljavljanje ocenjevanja z 
delom pridobljene delovne 
zmožnosti.

Kakršnekoli informacije v 
zvezi te pravice pa nudimo 
interesentom tudi v kadrov
ski službi.

D. Črnjač

-------------------------—----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Iz dela
samoupravnih

organov
v_____________________________________________________

V letošnjem letu so imele 
TOZD in DSSS v Jelovici seje 
delavskih svetov že dvakrat.

V januarju so delegati pri pre
gledu rezultatov poslovanja za 
november ugotovili, da se je bi
stveno izboljšala prodaja. Delno 
tudi zaradi popusta v poslovalni
cah. na področju izpolnjevanja 
plana je bilo stanje enako kot 
prejšnji mesec, TOZD Primarna 
predelava lesa — senčila in 
TOZD Proizvodnja Oken Jelo- 
bor sta ga prekoračila, TOZD 
Proizvodnja oken in vrat in 
TOZD Gradnja montažnih ob
jektov pa ga ista dosegla. Zlasti 
problematičen je TOZD Gradnja 
motažnih objektov, ker dela pri
manjkuje.

Pomembna točka dnevnega 
reda je bila nakup računalnika 
ISKRA DELTA. Delegati so odo
brili njegov nakup, s tem da vse 
TOZD združijo sredstva po do
govorjenem ključu.

Na sejah delavskih svetov je 
bilo precej razprav okoli delov
nega časa. TOZD Proizvodnja 
oken in vrat, TOZD Primarna 
predelava lesa — senčila ter 
TOZD Proizvodnja oken Jelobor 
so ohranile dosedanji delovni 
čas. V TOZD Gradnja montaž
nih objektov delavci v proizvod
nji in skladiščno-transportni 
službi delajo po starem, ostali 
delavci pa so uvedli gibljiv delo
vni čas. Gibljiv delovni čas so 
uvedli delavci v DSSS in v 
TOZD Trgovina, pri čemer so v 
TOZD Trgovina tudi prešli na 
proste sobote in 2 uri daljše delo 
ob torkih.

Obravnavana in potrjena je 
bila povečana amortizacija nad 
predpisano stopnjo za leto 1982, 
določen blagajniški maksimum 
za leto 1983 in potrjen predlog 
koledarja izplačil OD za leto 
1983.

Obravnavana so bila tudi na
domestila iz naslova inovativne 
dejavnosti.

Potrjeni so bili evidentirani 
kandidati za opravljanje posa
meznih funkcij v organih in tele
sih Splošnega združenja lesar
stva Slovenije. Obravnavan in 
sprejet je bil statut Splošnega 
združenja lesarstva Slovenije in 
imenovan delegat in namestnik 
v skupščino tega združenja.

To so v glavnem vse točke 
dnevnega reda, ki so jih obrav
navali delegati delavskih svetov

v januarju. V dneh od 7. do 9. fe
bruarja 1983 pa so delegati vseh 
delavskih svetov spet obravna
vali analizo poslovanja za mesec 
december. Rezultati so podobni 
kot prejšnji mesec.

Daljše razprave so potekale o 
elaboratu o popisu sredstev in 
njihovih virov za leto 1982.

Delavci TOZD so obravnavali 
in sprejeli Samoupravni spora
zum o združevanju dela in sred
stev zaradi skupnega poslovanja 
s Slovenijalesom in z Gramat, 
veletrgovina, uvoz — izvoz, ino- 
zemna zastupstva i konsignacija 
ter Samoupravni sporazum o os
novah skupnega plana z Gra
mat.

V javno obravnavo so bila da
na merila ovrednotenja pogojev 
dela in del in nalog s povečano 
stopnjo nevarnosti in zdravju 
škodljivosti, na katerih pripada 
delavcem dodatni dopust.

Na delavskem svetu TOZD 
Proizvodnja oken in vrat in 
TOZD Gradnja montažnih ob
jektov so sklenili, da se uvede 
evidentiranje prihoda na delo in 
odhoda z dela tudi za ostale de
lavce TOZD, torej za tiste, ki ni
majo gibljivega delovnega časa.

V času od 18. do 24. januarja 
so potekali tudi ZBORI DELOV
NIH IJUDI TOŽI) in DSSS.

Na zborih delavcev je bil 
obravnavan in sprejet Pravilnik 
o delovnih razmerjih TOZD oz. 
DSSS.

Prav tako je bil sprejet Pravil
nik o izobraževanju na vseh zbo
rih TOZD oz. DSSS razen v 
TOZD Gradnja montažnih ob
jektov, kjer bo obravnavan še 
na prvem naslednjem zboru de
lavcev — monterjev.

Tudi Samoupravni sporazum 
o zaposlovanju je bil sprejet.

Samoupravni sporazum o ce
lovitem urejanju potniškega 
prometa v občini pa je bil spre
jet le v nekaterih TOZD, in sicer 
v TOZD Primarna predelava le
sa — senčila, TOZD Proizvodnja 
oken in vrat, TOZD Proivzodnja 
oken Jelobor, ni pa bil sprejet v 
TOZD Gradnja montažnih ob
jektov, v TOZD Trgovina in v 
TOZD Maloprodaja in ne v 
DSSS. V vseh TOZD pa je sama 
obravnava pokazala na številne 
probleme prevoza na delo in iz 
dela in tudi Alpetouru je bilo na
menjeno precej kritike.

Bernik Brigita



IZ ZAPISKOV OKTETA JELOVICA

Še bomo peli
—l

Tercet Jelovica? Ne. Oktet še naprej poje. Med tistimi, ki so 
ostali v stari zasedbi je tudi Franc Jenko, avtor našega član
ka in pa umetniški vodja Tomaž Tozon.

Po desetletnem delu okteta 
Jelovica v letu 1980 je prišlo do 
vidnih sprememb v sestavu. Peti 
sta prenehala oba prva tenori
sta. Izguba cele glasovne skupi
ne je bil udarec od kakršnega se 
malokateri pevski aktiv še opo
more. Našemu oktetu je to uspe
lo potem, ko smo dobili v svojo 
sredo nove glasove. Zborovodja 
T. Tozon je obetal novemu okte
tu uspešno kulturno dejavnost.

Določeno je bilo, da študira
mo predvsem nove skladbe, ob
navljali pa bi le pesmi, ki so za
gotavljale nepretrganost v pro
dukciji. Prvi j avti i nastop obno
vljenega okteta je bil na reviji 
zborov Škofje Loke v Gorenji 
vasi. Petje je zadovdljilo zborov
ske poznavalec, torej je bil oktet 
Jelovica spet na pravi poti.

Potem je imel oktet Jelovica v 
treh letih okrog osemdeset raz
nih nastopov po Sloveniji in 
drugod. Koncertirali smo npr. v 
Rutu na Tolminskem, v Kanalu 
na Goriškem, v Portorožu na 
zborovanju stomatologov Jugo
slavije, v slovenskem Štcverjanu 
v Italiji, v Radencih, na otoku 
Visu v Komiži in dvakrat v 
Omišu v okviru festivala dalma
tinskih klap. Krajši nastopi so 
bili za slovenske izseljence v 
Ljubljani, na Ziherlovih dnevih 
v Škofji Loki, ob podelitvi Se
verjevih nagrad v Škofji Loki, 
potem na predstavitvah najbolj
ših slovenskih športnikov, zape
li smo borcem Škofje Loke ob 
•40-lctnici vstaje in na vseh slo
vesnostih doma v Jelovici. V 
Domžale smo šli z našo pesmijo 
na jubilej okteta bratov Pirnat 
— 25. letnico, podoben nastop 
smo imeli tucli ob 20-letnici 
Šentjemejskega okteta. Lep do
godek je bila proslavitev ži
vljenjskega in umetniškega ju
bileja akad. kiparja, Ločana To
neta Logondra, ki srno ga po
zdravili z našo pesmijo. Nasto
pili smo še ob 30-letnici zdrav
stvenega doma v Škofji Loki, ob 
50-letnici turističnega društva 
Preddvor in v Ljubljani ob 25-le- 
tnici ČZP Komunist. S proletar
skimi pesmimi smo nastopili na 
sindikalnih kongresnih dnevih 
v Škofji Loki. Slovensko revolu
cionarno in partizansko pesem 
pa smo ponesli v Stolice v Srbijo 
na zvezno proslavo ob 40-letnici 
dogovorov in sklepov o ureditvi 
nove Jugoslavije. V Ljubljani pa 
je naš oktet nastopil ob dnevu 
samoupravljalcev na skupščini 
SRS. Sezono 1982 smo zaključili 
s celovečernim koncertom pre
težno novega repertoarja v Škof
ji Loki, katerega je loška publi
ka toplo sprejela. Koncertirali 
smo še v nepozabnem ambientu 
baročnega dvorca v Goričanah 
pred izjemno hvaležno publiko 
v okviru Glumaških večerov 
kulturnikov iz Medvod. Oktet 
Jelovica se je vedno udeleževal 
srečanj lesarskih oktetov Slove
nije iti srečanj slovenskih okte
tov v Šentjerneju. Za delo in 
uspehe v trinajstletnem obdobju 
je oktet Jelovica dobil od repu

blike zlato Galusovo plaketo, 
kakršno je doslej dobil le sveto
vno znani Slovenski oktet.

V začetku sem omenil kadrov
ske spremembe pri oktetu. Če 
zanemarimo razvojno dobo ok
teta, potem lahko rečemo, da je 
prvo menjavo doživel ansambel 
šele po šestih letih dela leta 
1975. Tedaj je nehal sodelovati 
basist Srečko Peklaj. Po devetih 
letih dela je odstopil baritonist 
Ivan Breznik. Zaradi njegove 
delavnosti in organizacijske 
vloge smo težko sprejeli njegov 
nepreklicni odstop. Leta 1980 pa 
sta prenehala prepevati kar oba 
prva tenorista — Zdravko Ogris 
in Avgust Jamnik, oba delavna 
in prizadevna pevska tovariša. 
Namesto omenjenih pevcev so k 
oktetu Jelovici pristopili leta 
1975 Simon Križaj, leta 1979 Ci
ril Pleško, leta 1980 pa Gregor 
Šolar in Franci Sluga.

Odhodi pevcev so nam pov
zročali obilo težav tako v orga
nizacijskem kot v umetniškem 
pogledu. Jelovičani smo bili 
pred tremi leti zato skoraj pred 
razsulom. Obnovili smo tedaj 
organe upravljanja, pevovodja 
T. Tozon pa je pripravil nov pro
gram dela, prilagojen novim in 
drugačnim umetniškim zmož
nostim novega sestava. Nov re
pertoar so narekovale drugačne 
specifične karakteristike novih 
pevskih glasov. Zaradi odhodov 
pevcev je postal stari repertoar 
nepomemben, minulo delo vseh, 
ki so v oktetu še ostali je bilo ta- 
korekoč brez vrednosti. Prisilje
ni smo bili na neke vrste kultur
ni molk. Kontinuiteta dela in 
snovanja je ostala, stik z jav
nostjo je bil pa za dolgo dobo 
prekinjen. Zaradi takšnih posle
dic so odstopi resnično boleči. 
In zakaj pri Jelovici odhodi pev
cev? To vprašanje je bilo nam 
preostalim pevcem velikokrat 
zstavljeno s strani javnosti. No, 
petje je predvsem amaterska de
javnost. Jasno je, da nihče ni 
cloživljenjsko vezan na nek 
aktiv za vsako ceno. Človeško 
življenje je sinteza iskanj, ho
tenj, občutij. Pri ljubiteljih petja 
oziroma pevcih je petje ne glede 
na uspehe konec koncev le po
stranska stvar. Ljudje zaradi na
veličanosti, nerazumevanja, 
nevsklajevanja hotenj, razoča
ranj, neizpolnjenih ambicij, sla
bih odnosov, prezaposlenosti, 
obrekovanj in pomembnih na
log in odgovornosti zapuščajo in 
menjajo službe, bivališča. In za
kaj potem ne bi zapuščali dejav
nosti kot je npr. prepevanje v 
nekem oktetu. Ne rečem, da je 
bil oktet Jelovica kolektiv, v ka
terem so se bohotile vse takšne 
slabosti, nasprotno, uspešna de
javnost je dokaz, da je bil kole
ktiv sorazmerno homogen. Res, 
da je prihajalo do nesporazu
mov v raznih oblikah, bodisi v 
organiziranosti, odnosom do pe
tja, v medsebojnih odnosih, pri 
vodenju, izvajanju dejavnosti in 
drugje. Običajno smo uspeli 
prebresti ovire, v nekaterih slu

čajih se je pa zadeva pač konča
la na način z neprijetnimi po
sledicami oziroma odstopom. 
Toda v katerem zboru, v kate
rem amaterskem aktivu v kultu
ri ali pa športu ne prihaja do ta
kih menjav tako v vodstvu kot 
pri operativi? Takšni so tudi to
kovi življenja, zato bomo pač

Med ukrepe za stabilizacijo 
našega gospodarstva sodijo tudi 
spremembe obrestnih mer. Ker 
morda vsi ne veste za kakšne 
gre, vam na kratko predstavlja
mo najpomembnejše.

Predvsem so se povečale obre
stne mere za vezane hranilne 
vloge. Banke z njimi namreč že
lijo doseči, da bodo imeli občani 
večj-i interes za varčevanje in 
pošteno povedano, sedanje obre
stne mere so takšne, da se resni-

Kolikšne obresti so to lahko 
prikažemo s primerom. Če bi 
imel nekdo denimo 50 starih mi
lijonov dinarjev vezanih na več 
kot 3 leta potem bi lahko vsak 
mesec dobil 14.000 dinrjev oziro
ma milijon 400.000 starih dinar
jev obresti. Toliko pa je denimo 
osebni dohodek precejšnjega 
števila delavcev. Če ste morda 
med tistimi, ki vam je kljub 
dražjemu življenju uspelo pri-

gledali na omenjene pojave ta
ko v preteklosti kot v bodoče 
verjetno vsi bolj prizanesljivo, 
čeprav je neizpodbitno, da od
stopi najbolj bremenijo le tiste, 
ki sotajajo še naprej vpreženi v 
voz moči zborovskega zvoka.

čno že splača hraniti. Gre na
mreč za to, da so že tako velike, 
da v precejšnji meri pokrijejo 
inflacijo in tako ne izgubljate na 
vrednosti denarja, ki ga varčuje
te. Povečale so se tudi devizne 
obresti na hranilne vloge, ven
dar manj kot za dinarske, kar je 
seveda razumljivo, saj banke 
morajo obresti plačevati v devi
zah in vrednostno vzeto so zago
tovo te obresti enake dinarskim. 
Poglejmo kakšne so te obresti:

hraniti kaj več denarja potem 
ne gre prezreti teh naj novejših 
hranilnih pogojev.

Pa še nekaj. Podražile pa so 
se obresti za posojila. Ker so 
precej različne za različna poso
jila vam o njih ne moremo govo
riti posebej. Velja pa paziti pri 

_najemanju posojil. 25% obresti 
pomenijo med drugim, da boste 
v 4 letih vrnili ravno enkrat toli
ko kot ste dobil.

E'rane Jenko

Morda ne veste?
v__________________________________ J

vezana vloga dinarske devizne
nad obresti obresti
12 mesecev 18 % 9 %
24 mesecev 23% 11 %
36 mesecev 28 % 12,5 %
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Problematika preizkušanja 
zrakotesnosti vgrajenih oken in 

balkonskih vrat v odnosu na pravilnil 
o dopustnih toplotnih izgubah zgradb

Kran j
P GORENJSKA 
revije
JELOVICA 1983
070 489(497 4 škof ih I okn)

191101609 GOB I Si', o

J
Po letu 1981 se v Slove

niji pogosto izvaja preiz
kušanje zrakotesnosti že 
vgrajenih oken na posa
meznih stanovanjskih ob
jektih družbenega sektor
ja. Testiranje vrši ZRMK 
Ljubljana, o rezultatih pa 
pismeno obvešča tudi pro
izvajalce preizkušenega 
vgrajenega stavbnega po
hištva. Nikakor ne dvomi
mo v pravilnost oz. kvali
teto postopka preizkuša
nja zrakotesnosti, saj lah
ko računske rezultate me
ritev približno ocenimo 
tudi okularno ob dimlje
nju, ki ga ZRMK redno iz
vede ob koncu testiranja.

Sporno oz. odprto pa 
ostaja vprašanje števil
čnega izražanja rezultata 
zračnega tesnenja v pri
merih, ko preizkušamo 
tesnost oken vgrajenih 
skupaj z rolo omaricami. 
O tovrstnem testiranju in 
metodiki ne govori noben 
standard in pravilnik, niti 
ni možno predpisanih ob
stoječih metod testiranja 
enostavno aplicirati na 
okna opremljena z rolo 
omaricami.

Pravilnik o dopustnih 
toplotnih izgubah zgradb 
sicer predpisuje, da mora
jo imeti stiki med polni
lom (okna, vrata) odprti
ne in gradbeno konstruk
cijo enako tesnost, kot jo 
ima gradbena konstrukci
ja. Iz citiranega ni mogo-

Kakšni
osebni

dohodki?
V letu 1982 je znašal pov

prečni osebni dohodek na za
poslenega v Jelovici 14.420 
din, za leto 1983 pa se predvi
deva 15.500 din. Nominalno 
bi porastel za ca. 12 %. Glede 
na rast življenskih stroškov 
že sedaj lahko rečemo, da 
bodo realni osebni dohodki 
padli.

če trditi, da velja isto za 
rolo omarice, čeprav je 
verjetno tudi rolo omarica 
polnilo odprtine. Drugo 
pa je vprašanje popolne 
tesnosti samih rolo oma
ric; trdimo lahko, da prak
tično vsaka rolo omarica 
prepušča nekaj zraka, če 
ne pri pokrovu pa pri iz
hodu traku iz rolo omari
ce.

Na osnovi gornjega sle
di, da bi morali v prime
rih vgradnje oken skupaj 
z rolo omaricami dopusti
ti večjo specifično pro
pustnost zraka. Ker je ta 
vrednost pri oknih defini
rana z 2,0 m3/h m pri 10 
Pa (JUS D. E8. 193), bi bi
lo logično tudi pri rolo 
omaricah analogno upo
števati na vsak tekoči me
ter pripire med omarico 
in njenim pokrovom 
2,0 m7h, kar ni preveč, če 
vemo, da s tem še ni reše
no vprašanje prepuščanja 
zraka skozi rozeto ob iz
hodu traku, lahko pa sma
tramo, da je ta propust
nost upoštevana v teh 
dveh m' zraka pri rolet
nem pokrovu.

Predlagam spremembo 
standarda v tem smislu, 
da v JUS D. E8. 193 doda
mo točko 4.5, ki se glasi:

Za sestave oken z rolo 
omaricami veljajo dovo
ljene maksimalne vredno
sti specifične zračne pre
pustnosti iz tabele 1 oz. 
diagrama, vendar je ob iz

računu tekočih metrov k 
skupni dolžini okenskih 
pripir med krilom in 
okvirjem potrebno prište
ti skupno dolžino pripir 
med rolo omarico in nje
nim pokrovom.

Hkrati predlagam po
stopek za ustrezno spre
membo Pravilnika o do
pustnih toplotnih izgubah 
zgradb. Tu bi bil umesten 
sledeč dodatek 5. členu:

Zračna prepustnost 
oken opremljenih z rolo 
omaricami se izračuna 
enako kot zračna prepust
nost oken, v skupnem iz
računu pripir pa je treba 
dodatno upoštevati pripi
re med rolo omarico in 
njenim pokrovom.

V 3. členu je v 3. odstav
ku k naštetima polniloma 
v oklepaju (okna, vrata) 
nujno dodati še svetlobne 
elemente in rolo omarice.

V kolikor se smatra, da 
so omenjeni predlogi pre- 
uranjeni oz. premalo pre
verjeni, bi bil nujen čim
prejšnji pristop k ustrezni 
raziskavi s strani ZRMK 
Ljubljana ali druge pri
merne institucije.

Do dokončne rešitve 
navedene problematike, 
je lahko preizkušanje tes
nosti fasad, opremljenih z 
okni in rolo omaricami, 
bolj informativnega zna
čaja, ne bi pa smela biti to 
zahteva gradbenikov in 
inšpektorjev za tehnični 
prevzem.

Jurij Šeme

n«Ml U! 
OtOim

vsak dan pn oranju dnevne
ga časopisja. Da je tako pa 
lahko potrdimo tudi s števil
nimi primeri iz naše delovne 
organizacije. Te tri smo iz
brali iz prvega letošnjega 
meseca. Vsak za sebe je do
volj zgovoren in seveda tudi 
opozarja druge na previd
nost. Zatorej le preberite do 
konca:

M. Božnar se je poškodo
val na krlišču hlodovine. 
Največji krivec za njegovo 
nezgodo je bilo slabo vreme. 
Dež je razmehčal transport
ne poti in pri valjanju hlodov 
mu je spodrsnilo, z nogo je 
udaril ob tračnico in si po
škodoval peto.

Tudi na poti v službo je 
zimsko vreme krivo marsi
kateri nezgodi. Nenadna po
ledica ali pa le malo bolj ne
previden korak in nesreča je 
tu. Ne verjamete? Lahko 
vprašate A. Bevka, ki se mu 
je nezgoda na poti na delo 
naredila prav zaradi tega.

V Jelovici pa je seveda ve
liko nevarnosti prav pri 
opravilih in ravnanju s stro
ji. Električni strojčki so še 
posebej nevarni. N. Kržišnik 
je pri porezovanju krp spod
letelo in kar močno se je po
rezala z vrtečim rezilom v 
roko.

Previdnost torej ne bo od
več.

M. Tičar

Srečne 
mamice 
in očki

Vladimiri Čefarin — sin Bra
nimir

Anki Nastran — hčerka Simo
na

Vinki Blhžir — hčerka Vesna 
Darji Dolenc — sin Gašper 
Slavki Fireder — hčerka 
Jožetu Okornu — hčerka Ta

deja
Rafaelu Rakovec — hčerka 

Andreja

JELOVICA - glasilo 
delovnega kolektiva Je
lovica, lesna industrija, 
Škofja Loka
UREDNIŠKI ODBOR:
1. Stane BOKAL — gla
vni in odgovorni urednik
2. Člani: Lado ROGELJ: 
Gorazd KRAJNIK; Ivan 
MIKLAVC; Franc ZI
HERL


